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ÉVKÖZI 22. VASÁRNAP               A év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Jer 20,7-9 – Róm 12,1-2 – Mt 16,21-27 
Jézus megjövendöli szenvedését. 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! 
Ez az ének, amit most ilyen lelkesen énekeltünk azt a kérdést veti fel, hogy Isten nyájához 
tartozunk-e? Az, hogy itt vagyunk, ez azt jelenti, hogy meghallottuk ma is az Isten hívását. 
Ezen a mai szentmisén gondolkodjunk el azon, hogy hogyan is tartozunk Jézus Krisztushoz. 
Milyen szeretettel? Mennyire meghatározó a gondolkodásunkban, cselekedeteinkben ez a 
kapcsolat? Nézzünk önmagunkba és tartsunk lelkiismeret vizsgálatot. 
 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Az Istennek nagyon fontosak vagyunk mi emberek. A megváltás erről szól, hogy az Isten nem 
hagyja, hogy az ember elszakadjon tőle és úttalan-utakra tévedjen, olyan utakra, amelyek 
sehova se vezetnek, olyan utakra, ahol a lelkét mindenképpen elveszíti az ember. Lehet, hogy 
sok mindent megszerezhet ezeken az utakon, de mit használ mindez az embernek, ha nem leli 
mindebben az örömét, boldogságát, ha mindez nem adja meg az élete értelmét. Erről van szó. 
 

Értelmetlenné válhat életünk azzal, hogy letértünk az útról. 
Letértünk arról az útról, amelyre az Isten állított bennünket 

és ez egy közös út, közös út az Istennel. 
 

Aki üdvözülni akar, az jöjjön Utánam. 
A mai üzenet kapcsán érdemes erre is odafigyelni: a magányos út sehova se vezet, azért nem, 
mert az Isten egymásnak teremtett bennünket. Istenhez tartozunk, meg egymáshoz. Az ember 
téves útja ezt jelenti, hogy ezt a közösséget elhagyta. Elhagyta az Istent és talán nem is 
gondolt arra, hogy elveszítettük egymást is. Jézus, a megváltó erre az eredeti útra akar 
bennünket visszavezetni. Ezért is mondja azt, hogy aki üdvözülni akar, aki emberhez méltó 
életet akar élni, - mert ez az üdvösség e világi értelemben, - az jöjjön Utánam. 
 

Ez az út, ez az új út, ez az út Utánam! 
Azon az úton jöjjön, amelyen Én járok. 

Jézus ezért jött, hogy megmutassa az utat. 
 

Jézus kemény válasza Péternek. 
Amit ma hallottunk az evangéliumban, az egy gyarló emberi megnyilatkozása volt Péternek, 
annak a Péternek, aki nem sokkal előtte fölismerte, hogy Jézus a messiás. Jézus azt mondja, 
hogy mennem kell tovább az utamon, Jeruzsálembe kell mennem, ahol halál vár rám. Péter 
ezt nem tudja fölfogni, nem tudja megérteni és el akarja téríteni Jézust. El akarja Jézust 
téríteni az útról ugyanúgy, ahogy működése kezdetén a sátán. Amikor a sátán megkísértette 
Jézust akkor erről volt szó, hagyja el azt az utat, amely úton hozzánk érkezett, és amely úton 
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minket vezetni akar. Azt mondja Jézus Péternek: - ez ijesztően kemény, - „Távozz tőlem 
sátán, mert emberi módon gondolkodsz.” Péter jót akart. Jézust meg akarta menteni ettől a 
szenvedéstől, ettől a megpróbáltatástól. Csak Péter ezt még nem értette, majd csak később érti 
meg mit jelent az, hogy  
 

az Atya akarata a legfontosabb.  
Engedelmesség az Istennek a legfontosabb. 

 
A bűn azt jelenti, letérünk az útról. Nem lesz fontos az Isten akarata. Az ember úgy gondolja, 
hogy nem vállalja azt a terhet, amit az Istennek való engedelmesség jelent. 
 
Jézus azt mondja: „Aki követni akar.”  
Aki ezen az úton akar járni, a megváltottak útján, az üdvösség útján, az életünk kiteljesedését 
jelentő úton, az tagadja meg magát, vegye föl keresztjét és kövessen Engem. Sajnos az a baj, 
hogy Jézusnak ezt a mondatát hallva a szentírás-magyarázók is, a hithirdetők is egyfolytában 
csak a szenvedésről beszélnek, pedig másról van szó. Persze van az életben szenvedés, van az 
életben megpróbáltatás, de 
 

Jézus, amikor azt mondja,  
vegye föl keresztjét az ember és kövessen engem, 
akkor ezzel meghív bennünket arra az útra, 
amely úton a legfontosabb lesz számunkra  
az Isten akarata és az engedelmesség az Istennek.  
Aki ezt nem vállalja, az letért az útról, az rossz úton jár. 
 

Isten szeretetének nem lehet ellenállni. „Rászedtél Uram!” 
Az ószövetségi Szentírás segít nekünk abban, hogy jól értsük ezt. A próféta azt mondja: 
„Rászedtél Uram, erősebb voltál, mint én vagyok, legyőztél.” Mit jelent? Oly módon mutatta 
meg a prófétának az Isten az ő szeretetét, hogy ennek nem tudott ellenállni. Amikor az ember 
vállalja az Isten akaratát, akkor rádöbben arra, hogy Jézus Krisztusban úgy jelent meg 
számunkra az Isten szeretete, hogy ennek nem lehet ellenállni. Rászedtél, legyőztél, 
elcsábítottál. 

Boldogok azok, akiket elcsábított az Isten, 
ami azt jelenti, hogy az ember nem tud nélküle élni. 

Szenvedélyes szeretettel szereti az Istent! 
Minden áldozatot vállal azért, Aki elcsábította! 

 
Ez után kutakodjunk, hogy milyen erős is a mi Istennel való kapcsolatunk. Engedtük-e 
elcsábítani magunkat? Engedtük-e, hogy legyőzzön bennünket az Isten? Ez ilyen érzést is 
kelthet az emberben, hogy rászedtél Uram. 

 
Gondoljunk az emberi világunk megnyilatkozásaira.  
Ha valaki beleszeret valakibe, azért olyan áldozatokra képes, amikre azt megelőzően nem is 
gondolhatott. Erről van szó. Aki Utánam akar jönni, az gondoljon erre. Olyan cselekedeteket 
vár tőlünk az Isten, amikre azt megelőzően nem is gondolhattunk, mint az a társ, az a partner, 
akibe beleszerettünk, akiért mindenre hajlandók és mindenre készek vagyunk. Ezt a 
tapasztalatot vigyük át az Istennel való kapcsolatunkra. Ha nem így szeretjük az Istent, akkor 
nem ér semmit az egész. Akkor langyos keresztények vagyunk, száraz keresztények, nem 
vonzó, nem erőteljes, nem megérintő a mi emberekkel való kapcsolatunk, mert senkit se 
képviselünk. 
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Senki sem mentheti meg önmagát. 
Amikor Jézus azt mondja: „Tagadja meg magát.” – akkor arra gondoljunk, hogy az én 
orientált emberből Krisztus orientált ember lesz. Amikor azt mondja, hogy tagadja meg 
magát, akkor ez azt jelenti, hogy az az ember, aki önmaga akar boldogulni, az eleve halálra 
van ítélve. Aki magát akarja megmenteni, az elvétette az életét. Aki úgy gondolja, hogy neki 
egyedül sikerül, az nem ismeri meg soha sem mit jelent az, hogy valaki szereti. Mit jelent az, 
hogy valakivel így összetartozik. Senki se mentheti meg önmagát, senki. 
 
A szentleckére utalva: vigyázzatok, megnyerheti az ember a világ minden javát, ha nincs 
senkivel ilyen elkötelezett kapcsolata, akkor boldogtalan ember. Mit használ az embernek, ha 
az egész világot is megnyeri, de a lelke éhes marad, mert a lelkünknek nem a pénzre van 
szüksége, a lelkünknek nem az e világi javakra van szüksége.  

 
Lelkünknek arra az elkötelezett szeretetre van szüksége, 

amit csak a másik ember adhat ajándékképpen. 
 
Testvérek!  

Ezt a fajta új gondolkodást hozta el Jézus. Ez a megváltás világa. 
Nagyon fontos, hogy egyszer az ember ezt komolyan és tudatosan végiggondolja.  
Mi keresztények is szívesen emlegetjük Jézus szavait:  
„Betelt az idő, elközelgett az Isten országa.” Igen.  
A betelt idő ezt jelenti, hogy beteljesedett Jézus eljövetelével ez a földi idő.  
Értelme van ennek a földi időnek, mert az ember Istenhez tartozhat.  
Újra a maga elhatározásából az Isten útján járhat.  
Az ember újra úgy tartozhat össze a másik emberrel,  
hogy megtapasztalja mit jelent, hogy az a másik érte minden áldozatra kész. 

 
E világi értelemben ez az üdvösség. Ez az az út, amely az üdvösségre vezet.  
Jézus erre hív bennünket, mindannyiunkat.  

 
Rászedtél Uram, legyőztél, erősebbnek bizonyultál, elcsábítottál 

és nem tehetek mást, minthogy minden áldozatra gondolkodás nélkül kész vagyok 
Miattad, Érted, a világért, a világ üdvössége miatt és az emberek élete miatt. 

 
+  A M E N  +   

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Nagyon fontos céllal imádkozzuk el ezt az imát, az Úr imáját. Sokat szenvedünk ebben a 
világban egymástól. Istentelen világban élünk. Az igazi probléma, az istentelenség 
következménye az, hogy egymástól is elidegenedtünk. Imádkozzunk azért, hogy az emberek 
képesek legyenek egymást szenvedélyes szeretettel szeretni. Ne értsük félre. Szeretkezni 
szeretnek az emberek. Szenvedélyes szeretettel szeretni azt jelenti, hogy minden áldozatot 
kész vagyok meghozni azért, akivel összetartozom. Ez az élet. Az istentelen ember nem 
vállalja. A világ azért olyan, amilyen. Ezért oly fontos, hogy legalább itt kezdődjön el, mert 
aki emberi viszonylatban erre nem képes, az az Istent se fogja szeretni soha sem. 
 

Mi Atyánk… 
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Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! 
Isten áldása erősítsen meg bennünket. Ez az áldás arról szól, hogy az Isten egészen közel jön 
hozzánk Jézus Krisztusban. Meg akarja mutatni a szeretetét. Fogadjuk el, engedjük, hogy 
rászedjen bennünket az Isten. A világ, amelyben élünk, másképpen gondolja. Azt hiszik az 
emberek, hogy a javakban való bővelkedéstől függ az életük és boldogtalanok. Közben tönkre 
tesszük egymást. Térjünk már észhez. A lelkünkkel van a baj. Ez a rablás világa Isten nélkül. 
Egyeseknek nyilván jó, de nem egyesekből áll az emberiség. Viszont mindenkinek van lelke.  
 
Nagyon komolyan gondolkodjunk el Jézus üzenetén. Nem játék ez. „Az idő betelt.” – mondja 
Jézus és elkezdődött az az idő, amikor az ember élete a beteljesedés felé indulhat a tragédiái 
után. Az után, hogy elhagyta az Istent, szembekerült a másikkal. Most kezdődjön Jézus 
Krisztussal. Kérjük az Isten áldását, hogy magunkhoz térjünk. Mindenki jót akar, mindenki 
megújulást akar, de úgy, hogy semmi áldozatot ne kelljen érte hozni. Nem fog menni. Ez is az 
istentelen világ elgondolása.  
 

Van megoldás, el kell fogadni: „Aki Utánam akar jönni, vegye föl a keresztjét.” 
A kereszt nem más, mint az, hogy az  ember  a másik emberért él. 

A másik ember a kereszt, de ezt örömmel hordozzuk, ha szeretetben tartozunk össze. 
Ez az élet modellje. Nem más. 

 
+  Á L D Á S  + 

 
 
 
 
 


